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هفت پیشنهاد ایران به چهار کشور حوزه خزر؛

آنچه در سفر مخبر به روسیه گذشت ...

سرویس سیاســی- دومین مجمع اقتصادی 
کشــورهای حوزه دریــای خزر )ایران، روســیه، 
قزاقستان، جمهوری آذربایجان و ترکمنستان(  روز 
پنجشــنبه 14 مهرماه در مسکوی روسیه آغاز به کار 
کرد. »محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهور در رأس 
هیات عالی رتبه سیاسی-اقتصادی، به نمایندگی از 
ایران، عصر چهارشــنبه به منظور شــرکت در این 

اجلاس و دیدار و گفت وگو با وارد مسکو شد. 
اقتصاد، همانگونه که از نام نشست، مشخص 
اســت، محور اصلی تمامــی دیدارهای معاون اول 
رئیس جمهور بود و جمهوری اسلامی با پیشنهادات 
مشــخصی در این دوره از نشست مجمع اقتصادی 
خزر، شــرکت کرد. حوزه آبی کاســپین، جمعیتی 
نزدیــک به 300 میلیون نفر با اشــتراکات فرهنگی 
گســترده در حــوزه تمدنــی ایــران، دارد. همین 
ویژگــی این منطقه را به بــازار بزرگ و بکری برای 
خدمات فنی و مهندســی و کالاهایی نظیر مصالح 
ساختمانی و قطعات خودرو، ایران تبدیل می کند و 
فرصت بزرگی برای ارتقا سطح تجاری و اقتصادی 
جمهوری اسلامی با این چهار کشور ایجاد می کند. 
منطقه آزاد مشترک کشورهای ساحلی 

خزر
پنجشــنبه 14 مهر، برای محمد مخبر و هیات 
همراه وی، روز کاری پرمشــغله ای بود و دیدارهای 
معاون اول رئیس-جمهور آغاز و تا پاســی از شب 
ادامه داشت. گرچه در تمام این دیدارها و نشست ها 
مخبر کوشــید، مواضع دولت سیزدهم و تغییر نگاه 
این دولت نسبت به منطقه را شرح دهد اما مهمترین 
اعلام موضع جمهوری اسلامی در این اجلاس، در 
ســخنرانی معاون اول رئیــس جمهوری در مجمع 
اقتصادی خــزر بود، جایی که مخبر پیشــنهادات 
هفت گانه ایران را به منظور ارتقا سطح همکاری های 

پنج کشور این حوزه اعلام کرد. 
منطقه آزاد مشترک کشورهای ساحلی نخستین 
و مهمترین پیشنهاد جمهوری اسلامی به دیگر اعضای 
مجمع اقتصادی خزر بود. معاون اول رئیس جمهور 
در این نشســت گفت: جمهوری اسلامی ایران در 
راســتای سیاست خارجی دولت سیزدهم، به دنبال 
گسترش همکاری و تعامل همه جانبه با کشورهای 
همســایه به خصوص با کشورهای ساحلی دریای 
خزر اســت و پیشنهاد تشکیل »منطقه آزاد مشترک 
کشورهای ساحلی دریای خزر و ایجاد کریدور سبز 

ترانزیتی و گمرکی« را مطرح می کند«.
ترانزیت و پیشنهاد تشکیل کمیته حمل 

و نقل 
همانگونــه که پیش بینی می شــد، ترانزیت و 
مســیرهای ترانزیتی از مهمترین موضوعات مطرح 
شــده در دیدار معاون اول رئیس جمهور با مسئولان 

و مقامات دیگر کشورهای حاضر در نشست بود. 
مخبر در دیدار با »ایگور لویتین« دستیار رئیس 
جمهور روسیه، به مسیر راه آهن رشت-آستارا اشاره 
کرد و مهدی صفری معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر 
امورخارجه هم با اشــاره به توافقات ایران و روسیه 
در خصوص همکاری ترانزیتی و ســرمایه گذاری 
برای  این مسیر، گفت: خوشبختانه در حوزه گمرک 
با کشور روسیه مسیر سبز گمرکی ایجاد شده و توافق 

مربوطه میان دو کشور به امضا رسیده است«.
ترانزیــت، محور اصلــی گفت وگوی معاون 
اول رئیس جمهور با »علی اســدف« نخســت وزیر 
جمهــوری آذربایجان بــود. مخبــر در این دیدار 
همــکاری های حوزه حمل نقــل را از محورهای 
اصلــی روابط ایران و آذربایجان دانســت و گفت: 
»سند همکاری سه جانبه ایران، روسیه و آذربایجان 

نقش موثری در گسترش روابط فیمابین دارد«. 
علی اسدف هم با اشاره به برگزاری جشن 30 
سالگی روابط دیپلماتیک تهران - باکو در آذربایجان 
خاطرنشــان کرد: »مرز ایــران و آذربایجان به مرز 
برادری تبدیل شــده و رئیس جمهــور آذربایجان 
حمایت تهران از مرزهای این کشــور را ارزشــمند 

توصیف کرده است«.
دومین پیشــنهاد معاون اول در نشست مجمع 
اقتصادی هم درباره ترانزیت بود. مخبر در سخنرانی 
خود، در زمینه حمل و نقل و به منظور یکسان سازی 
و هماهنگی تعرفه های حمل و نقل ریلی، جاده ای و 
دریایی، ایجاد زمینه برای سرمایه گذاری های مشترک 
در کارهای زیربنائی مانند بنادر، کشتیرانی و خطوط 
راه آهن، تشــکیل »کمیته همــکاری حمل ونقل، 
ترانزیت، تعرفه و تجارت و گمرکی« را پیشنهاد کرد. 

عبور از دلار با تنظیم روابط بانکی
توسعه همکاری های بانکی برای تسهیل فعالیت 
تجــار و بخش خصوصــی در دیدارهای مختلف 
معــاون اول رئیس جمهور مورد توجه قرار گرفت. 
مخبر در دیدار با لویتین، دستیار رئیس جمهور روسیه 
این توسعه را در ارتقاء سطح همکاری های تهران و 
مسکو موثر دانست که باید برای آن برنامه ای دقیق و 
زمانبندی شده تنظیم شده و با جدیت پیگیری شود.
مخبــر همچنین در نشســت هم اندیشــی با 
استانداران و روســای مناطق فدراسیون روسیه، بر 
گسترش صادرات و واردات و همچنین تهاتر میان 
تهران و مســکو تاکید کرد و گفت: ایران و روســیه 
دو کشــور دوست و همسایه هســتند و می توانند 
در مبــادلات تجاری به جای اســتفاده از ارز بیگانه، 
از پول ملی خود اســتفاده کنند که در این صورت با 
افزایش تقاضا نســبت به پول ملی، ارزش آن ارتقاء 

پیدا خواهد کرد«. 
معاون اول رئیس جمهور در دیدار با »علی خان 

اسماعیل اف« نخست وزیر قزاقستان هم بار دیگر بر 
استفاده از پول ملی دو کشور در مبادلات تجاری فی 
مابین تاکید کرد و گفت: باید با حســن نیت و اراده 
جدی در مســیر اراده و خواست روسای جمهور در 

توسعه مناسبات دو کشور گام برداریم.
اهمیت تبادلات پولی و بانکی میان کشورهای 
حاشــیه خزر در ســخنان مخبر در دومین نشست 
مجمع اقتصادی این کشــورها، بار دیگر تکرار شد 
و معاون اول رئیس جمهور به عنوان ســومین محور 
پیشــنهادی ایران، اعلام کرد که در جهت توســعه 
همکاری هــای پولی، بانکی و مالی با کشــورهای 
ساحلی دریای خزر، »دستور العملی خاص« تدوین 
و اجرایی گردد؛ کاری که جمهوری اســلامی ایران 

با بعضی از کشورهای ساحلی شروع کرده است.
پیشنهاد تشکیل کمیته انرژی در خزر

پنج کشــور حاشــیه دریای خزر بــه عنوان 
بزرگترین دارندگان منابع گازی جهان، در حالی در 
مســکو گردهم آمده اند که زمستان سخت اروپا در 
راه اســت و بحران جنگ اوکراین، در این ســختی 
بسیار اثرگذار. جمهوری اسلامی ایران در گفت وگو 
و ســخنرانی های مختلف در این اجلاسف تلاش 
کرد، بیشترین همکاری را در حوزه انرژی و سوخت 

میان کشورها ایجاد کند. 
»جواد اوجی« وزیــر نفت که به همراه معاون 
اول رئیس جمهور و هیأت ایرانی برای شــرکت در 
دومین مجمع اقتصادی خزر به روســیه سفر کرده 
اســت، در حاشــیه این مجمع با اشاره به همکاری 
های ایران و روسیه در حوزه انرژی گفت: ترانزیت 
و سوآپ نفت و گاز از روسیه، ایران را به هاب منطقه 
در موضوع انرژی تبدیل می کند و درآمدهای ارزی 

فراوانی نصیب کشور می شود.
دســتیار پوتین هم در دیدار با مخبر از آمادگی 
هیات هــای تجــاری و اقتصادی کشــورش برای 
همکاری در حــوزه انرژی با ایران ســخن گفت. 
در حاشــیه این نشســت، مخبر با فعالان اقتصادی 
و مدیران شــرکت های بزرگ روسیه نظیر شرکت 

گازپروم هم دیدار و گفت وگو می کند. 
اسماعیل اف قزاقســتانی هم در دیدار با مخبر 
علی خــان اســماعیل اف بر اهمیت ارتقاء ســطح 
همکاری های تهران-آستانه در بخش های سوآپ 

نفت، تاکید کرد. 
مخبر در ســخنرانی خود در نشســت مجمع 
اقتصادی خزر، چهارمین پیشــنهاد خود را به منظور 
توســعه همکاری ها در بخش انــرژی، داد و گزینه 
تشکیل »کمیته همکاری نفت و گاز و فرآورده های 
نفتیِ کشــورهای حاشــیه دریای خــزر« روی میز 
پیشنهادات گذاشت. همچنین مخبر به عنوان پیشنهاد 
پنجم، اعلام کرد: تشــکیل »کمیته  توسعه همکاری 
در زمینه هــای بــرق، آب و تجهیزات مربوطه میان 
کشورهای ساحلی دریای خزر« از دیگر پیشنهادات 

ایران است.
اهمیت امنیت غذایی کشورهای منطقه 

بحرانــی که جنگ اوکرایــن در حوزه غذا در 
جهان ایجاد کرد، مطرح شــدن موضوعات مرتبط 
با این حوزه را در نشســت نخست وزیران 5 کشور 
حاشــیه دریای خزر، قابل پیش بینی کرده بود. »سید 
جواد ساداتی نژاد« وزیر جهاد کشاورزی ایران که به 
همراه معــاون اول در دومین مجمع اقتصادی خزر 
شــرکت کرده است، در حاشیه این نشست، با تأکید 
بر اینکه کشــورهای حاشیه دریای خزر لنگر امنیت 
غذایی جهان هســتند، گفت: افزایش ۸0 درصدی 
حجم تجارت کشاورزی با روسیه نشانگر عزم جدی 
دو کشور در توسعه روابط کشاورزی و همچنین در 
راستای توسعه سیاست همسایگی دولت سیزدهم 
است. طبق برنامه ریزی ها ظرف یک سال آینده و در 
گام اول، حجم تجارت کشاورزی بین دو کشور تا ۶ 

میلیارد دلار افزایش می یابد.
وی همچنین از تدارک برگزاری اولین نشست 
همکاری های کشاورزی بین ایران و روسیه و سایر 
کشورهای حاشیه خزر خبر داد و گفت که جمهوری 
اسلامی آمادگی دارد نقشــه راه همکاری های این 

کشورها در این زمینه را تهیه کند.
اهمیت تنظیم و تدوین ســند امنیت غذایی در 

دیــدار مخبر با همتای قزاق وی هم مورد تاکید قرار 
گرفت. 

مخبر همچنین در پیشنهاد ششم خود به مجمع 
اقتصادی خزر، درباره امنیت غذایی حوزه آبی خزر 
هم گفت: جمهوری اســلامی ایران ضمن پیشنهاد 
ارتقای همکاری کشــورهای حوزه دریای خزر در 
زمینه امنیت غذایی، آمادگی دارد در تهیه و  نقشــه 
راه و طرح تفصیلی این ابتکار عمل تشریک مساعی 
نماید. بایســتی بــه اصل »رعایت اســتانداردهای 
زیست محیطی و بهره برداری معقولانه« توجه شود.
مقابله با تحریم ها، فصل جدید همکاری 

تهران-مسکو
ماه هاســت که مســکو هــم مانند تهــران، با 
تحریم های گســترده آمریکا و اروپا روبروســت و 
تجربیات جمهوری اســلامی در این زمینه می تواند 

به روسیه کمک کند.
موضوعی که محمد مخبر در دیدار با »میخائیل 
میشوستین« نخست وزیر روسیه در نشست مشترک 
هیأت هــای عالی رتبه ایران و روســیه مورد تاکید 
قرار داد و گفت: توســعه روابط ایران و روسیه برای 
دشمنان دارای این پیام است که تحریم ها نمی تواند 

مانع از اجرای برنامه های ما باشد.
میشوستین هم در این دیدار توسعه و گسترش 
روابط دو کشــور را بهترین پاســخ به تحریم های 
غیرقانونی علیه ایران و روســیه دانست و گفت: از 
حضور و فعالیت شــرکت های ایرانی در روســیه 
استقبال می کنیم و زمینه فعالیت و همکاری مشترک 

برای شرکای ما در روسیه فراهم است.
توافقات جدید و نهایی شــدن توافقات 

قدیمی 
آیت الله »ســیدابراهیم رئیسی« رئیس جمهور، 
تیرماه ســال جاری در ششمین اجلاس کشورهای 
حاشــیه دریای خزر شــرکت کرد. این در حاشیه 
این نشســت که به میزبانی، عشــق آباد ترکمنستان 
برگزار شــد، مذاکرات رئیس جمهــور با همتایان 
خود، به توافق نامه هایی منجر شــد که اکنون به گفته 
»مهدی صفری« معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر 
امورخارجه، پیگیری این توافقات به ویژه در حوزه 
اقتصــاد و تجارت، از مهمترین اهداف محمد مخبر 
در دومین مجمع اقتصادی کشــورهای حاشیه خزر 

است. 
استانداران و روسای مناطق فدراسیون روسیه 
هرکدام گزارشــی از مزیت های صادراتی و حجم 
مبادلات خود با کشــورمان ارائه و بر آمادگی خود 
برای توسعه روابط تجاری و اقتصادی فیمابین تاکید 

کردند.
بر اســاس آنچه مخبر در دیــدار با علی خان 
اسماعیل اف« نخســت وزیر قزاقستان اعلام کرده، 
در ســفر رئیس جمهور قزاقســتان به ایران 10 سند 
در بخش دولتی و 11 ســند در بخش خصوصی دو 
کشــور به امضا رســید که نقطه عطفی در روابط دو 
کشــور است و باید در کمیسیون های مشترک مورد 

پیگیری قرار گیرند. 
مخبر همچنین در دیدار با مدیران 15 شــرکت 
عالی رتبه روســی در حوزه هــای مختلف انرژی، 
نفت و گاز، کشــتیرانی و محصولات کشــاورزی، 
برنامه ریــزی بــرای تولیدات مشــترک را یکی از 
زمینه های مهم برای توسعه روابط اقتصادی برشمرد 
و از مدیران شرکت های عالی رتبه روسی خواست تا 
با سفر به ایران و بررسی شرایط از نزدیک، توافقات 

فعلی را هر چه زودتر عملیاتی کنند. 
معاون اول رئیس جمهور در ســخنرانی خود 
همچنین اســتقرار »دبیرخانه کنوانسیون تهران« و 
همچنین دبیرخانه ای برای اجلاس را پیشــنهاد داد 
تا توافقات انجام شــده در این نشست ها به بهترین 
شکل پیگیری شــوند. بزرگترین دستاورد حضور 
ایران در این نشست، شکستن تابوی عبور از غرب 
و توجه به منطقه در راســتای منافع ملی بود. دولت 
سیزدهم کوشیده است در یک سال گذشته این مهم 
را در مرحله عمل به اثبات برساند که تمام جهان در 
غر خلاصه نمی شود و کشورهای مستقل منطقه هم 
می تواننــد به دور از زیاده خواهی های آمریکا در راه 

استقلال اقتصادی خود گام بردارند.

دومین نشست مجمع اقتصادی خزر، در حالی میزبان معاون اول رئیس جمهور بود که ایران در این نشست، هفت پیشنهاد مشخص به منظور ارتقای
 روابط اقتصادی و سیاسی، پنج کشور حاشیه این حوزه آبی ارائه کرد.

ســرویس سیاســی-یک عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
گفت: رسانه محل تبادل نظر است و انتظار 
داریم در این مسیر جایگاه رسانه های کشور 
برای نقد و نظر تقویت شــود. ابوالفضل 
عمویی در خصوص این که در حال حاضر 
رسانه های داخلی کمتر مورد اقبال عمومی 
واقع می شــوند و افکار عمومی بیشتر به 
رسانه های خارجی رجوع می کند، دلیل این 
امر چیســت، گفت: این مسئله کمی جنبه 
تخصصی دارد و به کارکرد رســانه های ما 
و یک کمی هم محیط رســانه ای که در کشــور  وجود دارد؛ بازمی گردد. معتقدم 
دسترســی رســانه ها به منابع خبری دسترسی است که باید تقویت شود و این امر 
یکی از نکات مهم است. به هر حال حضور رسانه ها در فضای مجلس شورای و 
ســایر دستگاه ها نیازمند همکاری بیشتر مقامات کشور است و در عین حال باید 
توجه کنیم رســالت روزنامه نگاری و کار رسانه ای رسالت پرمسئولیتی است به 
همین جهت هدف خودمان را باید تبیین شرایط بگذاریم. وی با بیان این که دقت 
در کار رسانه ای لازم است، عنوان کرد: اهل رسانه در ایران از دانش خوبی برخوردار 
هســتند اما تقویت تکنیک های رسانه ای مثل روزنامه نگاری تحقیقی مثل تلاش 
برای دسترســی به منابع دســت اول تر موضوعی است که حتما می تواند به غنای 
رســانه ای در ایران کمک کند. این نماینده مجلس شــورای اسلامی درباره این که 
پاسخگویی مسئولان به رسانه ها چقدر می تواند تقویت کننده اعتماد و اقبال عمومی 
به رســانه های داخلی باشــد به خصوص در موضوعاتی مانند وقایع اخیر باشد، 
گفت: فکر می کنم همه دستگاه ها یک جایگاهی را برای پاسخگویی خودشان قائل 
هستند. معتقدم چه دستگاه های اجرایی و چه مجلس شورای اسلامی این جایگاه 
را دارند. مجلس یکی از شفاف ترین نهادها در کشور ماست هم به این جهت که 
نمایندگان از جلسات آن اطلاعات دقیق دارند هم این که دسترسی به نمایندگان به 
عنوان مسئولان کشور بسیار سهل الوصول است. این عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای بیان کرد: دستگاه های اجرایی به جهت وجود 
روابط عمومی می توانند کمک کننده باشــند و در عین حال انتظار این که رسانه ها 
تبدیل شوند به نهادهایی که فقط منعکس کننده مواضع دستگاه های دولتی باشند 
انتظار دقیقی از جایگاه رسانه نیست. رسانه محل تبادل نظر است و انتظار داریم در 
این مسیر جایگاه رسانه های کشور برای نقد و نظر تقویت شود. عمویی در پاسخ به 
این سوال که در حوادث اخیر چقدر جایگاه حضور رسانه های داخلی برای روایت 
دقیق از اتفاقات آن زمانی که رسانه های خارجی و معاند میدان داری کردند خالی 
بود، گفت: به نظرم یکی از اقداماتی که لازم بود این بود که رسانه های ما به سرعت 
باید وارد می شدند و اقدامات تبیینی انجام می دادند که چه اتفاقاتی در حال رخ دادن 
است، حتما تفکیک بین افرادی که ابهام داشتند در مورد فوت سرکار خانم امینی با 
افرادی که با نیت براندازی و اغتشاش در خیابان آمده بودند یک مقوله روشنی بود 
که مردم ما نهایتا به این درک و روشنی رسیدند اما این مساله می توانست سریع تر 
اتفاق بیفتد. انتظار این است که شرایط کشور را دقیق تر ببینیم، تحولات بین المللی 
را که در ایجاد این شرایط موضوع مهمی بود در نظر بگیریم که بیش از گذشته در 
مورد آن ها باید همکاری می کردیم، با این حال رســانه ها تلاش خودشان را برای 

انجام مسئولیت انجام دادند.

سرویس سیاسی- معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: تداوم بی ثباتی یعنی 
یکجانبه گرایی از ایجاد ثبات ناتوان است یا منفعت یک جانبه گرایان در ناامنی است 
لذا برای صلح باید چندجانبه گرایی جایگزین یکجانبه گرایی شود. نخستین دور 
از رایزنی های سیاســی بین ایران و صربستان با حضور علی باقری معاون سیاسی 
وزیر امورخارجه کشورمان و »نمانیا استاروویچ« قائم مقام وزیرخارجه صربستان 
در تاریخ 14 مهر در محل وزارت امور خارجه صربستان برگزار شد. معاون سیاسی 
وزارت امور خارجه کشــورمان ضمن ابراز خرسندی نسبت به برگزاری این دور 
از رایزنی ها، بر تداوم اینگونه نشســت ها تاکید کرد و از همتای خود برای سفر به 
ایران دعوت به عمل آورد. قائم مقام وزیرخارجه صربســتان نیز ضمن استقبال از 
این دعوت، اظهار امیدواری کرد که برای ادامه رایزنی ها در آینده نزدیک به تهران 
ســفر کند. معاون سیاســی وزارت امور خارجه با اشاره به دیدگاه مشترک ایران و 
صربستان نسبت به بسیاری از مسایل بین المللی تصریح کرد: استمرار بی ثباتی در 
غرب آسیا و گسترش دامنه آن حتی تا اروپا حاکی از آن است که یا نظم جهانی مبتنی 
بر یک جانبه گرایی از برقراری ثبات پایدار ناتوان است و یا منفعت یک جانبه گرایان 
در اســتمرار ناامنی و بی ثباتی در نقاط مختلف جهان است. بر این اساس چنانچه 
بشریت بخواهد روی صلح و آرامش را ببیند، باید چندجانبه گرایی را جایگزین 
یک جانبه گرایی کرد. باقری اظهار امیدواری کرد که با توجه به اینکه روابط سیاسی 
بین دو کشور در عالی ترین سطح قرار دارد، روابط اقتصادی نیز متناسب با روابط 
سیاسی توسعه یابد لذا اقتضائات ایجاب می کند که به تلاش های خود در این زمینه 
به طور روزافزون ادامه دهیم. در زمینه گردشگری ظرفیت های خوبی وجود دارد 
که باید تلاش های ویژه ای برای تسهیل همکاری ها و توسعه روابط در این زمینه 
انجام پذیرد. قائم مقام وزیرخارجه صربستان در این نشست، ضمن اشاره به دیدار 
اخیر روسای جمهور دو کشور در حاشیه هفتاد و هفتمین اجلاس مجمع عمومی 
سازمان ملل در نیویورک، عنوان کرد که طرفین همواره بر توسعه همه جانبه روابط 
تاکید کرده اند. تعامل روزافزون بین وزارتخانه های امورخارجه دو کشور نشان از 
اهتمام طرفین به تحقق اهداف تعیین شــده از سوی روسای جمهور داشته و این 
مساله به تعمیق روابط دو کشور کمک کرده است. قائم مقام وزیر خارجه صربستان 
علاقمندی جامعه تجاری صربستان برای همکاری با شرکای ایرانی خود را خاطر 

نشان ساخت. 

سرویس سیاسی- نایب رییس کمیسیون امور داخلی مجلس شورای اسلامی 
نبود نظارت را عامل اصلی قیمت بالای پروازهای داخلی دانست و گفت: سازمان 
هواپیمایی برای رســیدگی به وضعیت ناوگان هوایی و مشخصا افزایش بی رویه 
قیمت بلیت هواپیما ورود کند. محمدحسن آصفری در ارزیابی از وضعیت ناوگان 
هواپیمایی کشور گفت: متاسفانه قیمت بلیت هواپیما زیاد است؛ هواپیماها متعلق 
به بیت المال و دولت جمهوری اسلامی ایران بوده اما شرایط برای همه مردم جهت 
استفاده از هواپیما فراهم نیست و فقط امکان استفاده محدود قشری با درآمد خوب 
فراهم شــده اســت. وی نبود نظارت در حوزه فروش بلیت ها و چارترها توسط 
برخی شرکت ها به صورت آفلاین را از جمله دلایل افزایش قیمت بلیت هواپیما 
برشمرد و افزود: با مقایسه بین قیمت بلیت هواپیما پرواز ترکیه با پرواز داخلی این 
سوال به وجود می آید که چرا بعضا بلیت ترکیه قیمت کمتری دارد؟  این نماینده 
مجلس شــورای اسلامی با طرح این سوال که چرا بعضا قیمت بلیت سفر هوایی 
به ترکیه کمتر از ســفر به عتبات عالیات است، گفت: ادعا می شود که هزینه های 
سنگین فرودگاه عراق باعث افزایش قیمت بلیت پروازهای عراق شده است. در 
این جا باید وزارت خارجه رایزنی هایی برای کم شــدن هزینه ها انجام دهد. مگر 
چه تفاوتی بین پروازهای داخلی وجود دارد که قیمت بلیت  پرواز مشهد از  کیش 
گران تر است؟ لازم است سازمان هواپیمایی برای رسیدگی به این موارد و مشخصا 

افزایش بی رویه قیمت بلیت هواپیما ورود کند.

عمویی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی:

انتظار از رسانه ها برای انعکاس صرف 
مواضع دستگاه های دولتی درست نیست

باقری در نخستین دور از رایزنی های ایران و صربستان؛

چندجانبه گرایی باید جایگزین 
یک جانبه گرایی شود

نایب رییس کمیسیون امور داخلی مجلس شورای اسلامی:

سازمان هواپیمایی درباره افزایش 
بی رویه قیمت بلیت هواپیما ورود کند

اصلاح برخی رفتارها 

کجا بودید؟

فقط ۱۱۵ فروند هواپیمای 

اطلاعیه  طالبان 

مصرف هیجان زده مردم 

دستوری شده است

احتمال غیبت ایران 

حاجی بازداشت شده 

گروه سنی ۱۴ تا ۱۸ 

دو نوع جمهوری اسلامی 

برای بداخلاقی 

اخبار ویژه ...

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: غرب استکباری تحمل شکوه، عظمت، 
استقلال و بزرگی ایران اسلامی را ندارد البته هرگز نفی اشکالات و ضعف ها را 

نمی کنم، قطعا اصلاح برخی رفتارها و برنامه ها ضرورت دارد.

رسول خادم، قهرمان و رئیس اسبق فدراسیون کشتی در صفحه شخصی اش 
در اینستاگرام نوشت: آنهایی که با کوتاهی در عمل به مسئولیت هایشان، مقصران 
ایجاد بستر اعتراض مردم هستند، کاسه از آش داغ تر شده و مدعی شدند که باید 
کســانی را که دلسوزانه در کنار مردم بوده اند، به عنوان مقصران اصلی تنش های 
اخیر، پاکسازی کرد! چه فرافکنی حساب شده ای! نماینده مجلسی که امروز باید 

پاسخگو باشد، در جریان اعتراضاتِ در این چند روز کجا بوده است؟

مقصود اسعدی سامانی دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت : هر چند طبق 
اعلام سازمان هواپیمایی 1٧3 فروند هواپیمای فعال در ناوگان وجود دارد؛ البته از 
این تعداد عملا 115 فروند هواپیما توانایی پرواز دارند. در حال حاضر در کشورمان 
٢0 ایرلاین و 115 فروند هواپیمای فعال وجود دارد و دوره انتظار برای خرید بلیت 

هواپیما بین 15 روز تا یک ماه رسیده  است و به نوعی بلیت گیر نمی آید.

وزارت صنعــت و تجارت دولــت موقت طالبان اعلام کرد، بر اســاس 
گفت وگوهای این وزارتخانه با مقامات جمهوری اســلامی ایران، واردات مواد 
نفتی از ایران به افغانستان چهار ماه دیگر تمدید شد. این وزارتخانه در اطلاعیه ای 
اعــلام کرد این تصمیم در نتیجه گفتگوهای »نورالدین عزیزی« وزیر صنعت و 
تجارت دولت موقت طالبان با »حســن کاظمی قمی« نماینده ویژه نماینده ویژه 

جمهوری اسلامی ایران در امور افغانستان گرفته شده است. 

بوربور نائب، رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو در پاســخ به این پرسش که 
بعد از حذف ارز ترجیحی قیمت دارو چند درصد افزایش پیدا کرد و آیا شــاهد 
کاهش تقاضا برای خرید آن بودیم، افزود: دارو و غذا جزو دو اقلام اساسی هستند 
که دولت ها برای تامین آن ها به مردم یارانه پرداخت می کنند. از این  روی، نسبت به 
تامین شان بی توجه نیست؛ وقتی در کشوری شاهد تورم هستیم به تبع قیمت این 
اقلام نیز از آن تاثیر می پذیرد و طبیعی است که شاهد افزایش نرخ دارو باشیم.بنا 
به اظهارات نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو، بخشی از مصرف هیجان زده 

مردم با کاهش قدرت و توان خرید مردم کاهش پیدا کرد. 

کامران سلطانی زاده، دبیر کل کانون صرافان، اظهار داشت: متاسفانه در اقدامی 
عجیب، دوباره دستورهایی به بازار متشکل داده شد که سقف و کف برای نرخ 
توافقی ایجاد و همین کار موجب فاصله گرفتن قیمت بازار و غیرواقعی شــدن 
کشف نرخ توسط تجار و صرافان شده است. در زمینه نرخ ارز، مشکل اصلی این 
است که نرخ ارز در صرافی ها را باید به نرخ واقعی بازار برسانیم، اگر هر اقدامی 
که انجام می دهیم، با بازار رسمی و آزاد فاصله داشته باشد، متاسفانه آن گلوگاه را 

دلال ها پر خواهند کرد. 

سایت روسی مدعی شد: رقابت های کشتی آزاد جام جهانی در حالی آذرماه 
در آمریکا برگزار می شود که معلوم نیست به تیم ملی کشتی آزاد ایران ویزا داده 
شود. در صورتی که این امر محقق نشود، ایران غایب جام جهانی کشتی خواهد 
بود و اسلواکی جایگزین این تیم می شود. پیشتر علیرضا دبیر اعلام کرده بود، در 
صورتــی که آمریکا حتی ویزای یک نفر از تیم اعزامی ایران را صادر نکند برای 

رقابت به این کشور نخواهند رفت.

حاجی ایرانی بازداشت شده در عربستان به کشور بازگشت و روند بازجویی 
در زندان عربســتان و اتهامات غیرواقعی واردشــده در این مدت را تشریح کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی حج، خلیل دردمند، حاجی ایرانی که پس از ۸0 
روز بازداشت در عربستان به کشور بازگشت، با حضور در سازمان حج و زیارت 
با حجت الاســلام عبدالفتاح نواب، نماینده ولی فقیــه در امور حج و زیارت و 
سرپرست حجاج ایرانی دیدار و گفتگو کرد. در این دیدار که سیدصادق حسینی، 
رئیس سازمان حج و زیارت نیز حضور داشت، حاج خلیل دردمندی به تشریح 
روند بازداشتش در مسجدالحرام و بازپرسی ها و روزهای سختی که در این حدود 
۸0 روز گذرانده، پرداخت و به این نکته اشــاره کرد، در مراحل بازپرســی بارها 

تلاش شد که به نسبت های غیرواقعی متهم شود.

نماینده خراسان رضوی گفت: بیشتر بازداشت شدگان حوادث اخیر کشور 
در این استان افراد 14 تا 1۸ سال هستند که پیگیریم تا با یک رأفت خاص مورد 
بخشش قرار گیرند که پرونده ای برای این افراد ایجاد نشود. هاجر چنارانی درباره 
سخنان رئیس قوه قضاییه مبنی بر اینکه باید بین افرادی که بی گناه و یا کم گناه 
هســتند و در اعتراضات اخیر دســتگیر و بازداشت شده اند با سایر افراد تفکیک 
قائل شد، گفت: ما در مجمع نمایندگان خراسان رضوی، جلسه ای را با رئیس کل 
دادگســتری استان، دادستان محترم و معاونان ایشان در خصوص حوادث اخیر 
برگزار کردیم.این نماینده مجلس شــورای اسلامی خاطرنشان کرد: با توجه به 
این که بیشــتر گروه های ســنی ما از 14 تا 1۸ سال بودند و واقعا این  افراد شرایط 
تحصیل، کار و دانشگاه را دارند، قرار شد یک رأفت خاصی برای این دوستان در 
نظر بگیرند که صرفا فقط یک تعهد باشد؛ یعنی صد در صد دوستان قوه قضائیه 

این را رصد می کنند. 

ســردار نقدی با اشــاره به رهاشدگی فضای مجازی در کشورمان و تلاش 
دشــمن در این فضا برای القای ضعف و ناکارآمدی نظام اســلامی گفت: مردم 
با دو نوع جمهوری اســلامی ایران مواجه هســتند؛ یکی در فضای واقعیت در 
حال پیشــرفت و عبور از گردنه های سخت و نفوذ به جای جای جهان و کسب 
دستاورد های بزرگ علمی، دفاعی، سیاسی و... و دیگری ایرانی که پر از جنایت، 
خیانت، ظلم و فروپاشی اجتماعی است که همه چیز در آن پایان یافته و در حال 
فروپاشی است.معاون هماهنگ کننده سپاه با اشاره به تفکرات و اعتقادات بعضی از 
افرادی که در اغتشاشات اخیر بازداشت شده بودند، بیان کرد: برخی نظرات بی پایه 
این افراد شــاید اگر بیان شود، خنده دار خواهد بود، اما وقتی ریشه یابی می شود، 
همه آن ها در قالب مطالب دروغی است که در فضای مجازی نسبت داده شده و 
فرد بدون مراجعه به آن مرجع یا کتاب و سخنرانی، هر دروغی را که گفته شده، 

مانند واقعیت فرض کرده است.

نماینده ولی فقیه و مدیرمســئول روزنامه اطلاعات با بیان اینکه هتک حیثیت 
و فحاشی در هیچ حالت مجاز نیست، نوشت: برای بداخلاقی مجوزسازی نکنیم. 
ســیدعباس صالحی، نماینده ولی فقیه و مدیرمســئول روزنامه اطلاعات در توئیتر 
نوشت: کینه توزی و تندخویی و درشت گویی و فحاشی و حریم شکنی، خط قرمزهای 
اخلاق انسانی هستند. به این بهانه  که دیگران رعایت نکردند، مجاز نیستیم مقابله به 
مثل کنیم. هرچند دفاع نظامی و قصاص جان در اسلام مجاز است، هتک حیثیت و 

فحاشی در هیچ حالت مجاز نیست. برای بداخلاقی مجوزسازی نکنیم.

توســعه همکاری های بانکی برای تســهیل فعالیت تجــار و بخش خصوصی 
در دیدارهــای مختلــف معــاون اول رئیس جمهور مــورد توجه قــرار گرفت. 
مخبــر در دیدار با لویتین، دســتیار رئیس جمهور روســیه این توســعه را در 
ارتقــاء ســطح همکاری های تهران و مســکو موثر دانســت که بایــد برای آن 
برنامــه ای دقیــق و زمانبندی شــده تنظیم شــده و با جدیت پیگیری شــود.
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